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SESSIÓ DE CONSTITUCIÓ DE LA COMISSIÓ DE SEGUIMENT DEL PROCÉS PARTICIPATIU 
PER L’ELABORACIÓ DE L’ORDENANÇA REGULADORA D’APROFITAMENT D’AIGÜES 

GRISES 
 

 
Dia i hora:  dijous 29 de febrer de 2024, de 11h a 12:30h 
Lloc: https://ajuntamentbarcelona2.webex.com/meet/jpujolv 
 
 
Assistents: 
 
Es registra l’assistència de 13 persones, 9 dones i 4 homes.  
 
Hi participen representants de les següents entitats:  

 
- AMB – Àrea Metropolitana de Barcelona, Maria Teresa Pujol 
- ASPB – Agència de Salut Pública de Barcelona, Cristina Portolés i Patricia 
Gonzalez 
- UB – Universitat de Barcelona, Rosa M. Araujo 
- UAB - Institut Metròpoli, Elena Domene 
- Aigua es Vida i Enginyers sense Fronteres, Dante Machio 
- UFEC - Unió de Federacions Esportives de Catalunya, Albert Jordà 
- Gremi d'Hotels de Barcelona, Ana Velasco 
- ICRA – Institut Català de Recerca de l’Aigua, Quim Comas 
- Intercol·legial Camins, Industrials, Agrònoms, Economistes, Sergi Biete 
- Aigües de Barcelona, Janira Rojano 
- ACA – Agència Catalana de l’Aigua, Míriam Planas 
- Fundació Claror, Òscar Marín 

 
I en representació municipal i d’assistència tècnica externa hi assisteixen:  
 

- Departament de Participació de l’Àrea d’ Urbanisme, Transició Ecològica, 
Serveis Urbans i Habitatge, Gerard Lillo, Jèssica Pujol i Ainara Ortiz  
- BCASA, Cristina Vila, Xavier Varela, Gustavo Ramon, , Pilar Gonzalo i Maria José 
Chesa 
- Oficina del Canvi Climàtic, Maria del Mar Campanero 
- Departament de Comunicació l’Àrea d’ Urbanisme, Transició Ecològica, 
Serveis Urbans i Habitatge, Elisenda Frances 

 
Ordre del dia: 
 

1. Presentació del procés participatiu  

2. Presentació de la proposta/motivació de l’Ordenança  

3. Torn obert de paraula 

https://ajuntamentbarcelona2.webex.com/meet/jpujolv
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Desenvolupament de la sessió: 

 
 
 
Torn obert de paraula: 
 

Pregunta: Resposta: 

Oficina de canvi climàtic: 

S’aplica a noves edificacions de 16 
habitatges o més i a equipaments d’un 
ús de més de 500 m3? Proposo ampliar 
a altres equipaments com gimnasos. 

Sí, a nous edificis o de grans rehabilitació 
d’aquest tipus o equipaments que gastin 500 
m3. Però amb aquest procés participatiu es 
pot ampliar, aquesta és la proposta inicial. Es 
planteja en nous edificis i grans rehabilitats 
pel sobrecost que podria suposar fer-ho 
obligatori per als edificis construïts. . 

Aigua és vida: 

Per què no s’inclou la part d’aigües 
pluvials? Es podria afegir un articulat 
d’estalvi d’aigües  i optimització, i 
ampliar a aigües pluvials. Potser deixar 
de banda pensar tant en l’amortització 
del cost ja que amb la situació actual 

 

Com s’ha indicat, s’ha presentat la proposta 
d’ordenança es centra en l’aprofitament 
d’aigües grises, ja que representa un estalvi 
real d’aigua potable, . Es pot parlar en les 
pròximes sessions de debat. 

Jèssica Pujol, tècnica del Departament de  Participació, dona la benvinguda a totes les 
persones assistents i presenta l’objecte de la sessió.  

Gerard Lillo, cap del Departament de Participació, col·labora en la moderació de la 
sessió. 

Cristina Vila, directora General de BCASA, presenta l’objecte de l’Ordenança i agraeix 
la participació de totes les assistents.  

Jèssica Pujol, tècnica del Departament de Participació, explica el procés participatiu 
que ha d’acompanyar la elaboració de l’Ordenança. La podeu trobar en aquest enllaç: 
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiO
nsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--
fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_
Participaci%C3%B3_CdS.pdf 

Xavier Varela, director de Planificació i Innovacióde BCASA, explica la proposta 
d’Ordenança en la que està treballant l’Ajuntament. La podeu trobar en aquest enllaç:  
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiO
nsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdGh0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--
86b7775740fa56163231b556725698057a45e862/PPT_AiguesGrisesBCN.pdf 

https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_Participaci%C3%B3_CdS.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_Participaci%C3%B3_CdS.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_Participaci%C3%B3_CdS.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdHB0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--fa453da902e075ac6d3dd6dfe0bcf8cbe0d29cd3/29022024_Aig%C3%BCes%20Grises_Participaci%C3%B3_CdS.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdGh0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--86b7775740fa56163231b556725698057a45e862/PPT_AiguesGrisesBCN.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdGh0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--86b7775740fa56163231b556725698057a45e862/PPT_AiguesGrisesBCN.pdf
https://www.decidim.barcelona/rails/active_storage/blobs/redirect/eyJfcmFpbHMiOnsibWVzc2FnZSI6IkJBaHBBdGh0IiwiZXhwIjpudWxsLCJwdXIiOiJibG9iX2lkIn19--86b7775740fa56163231b556725698057a45e862/PPT_AiguesGrisesBCN.pdf
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això no hauria de pesar tant i, per tant, 
ampliar-ho.  

Fer que els grans tenidors tinguin un pla 
d’estalvi d’aigua, com s’ha fet a Sant 
Cugat. 

ASPB: 

1. Dubtes sobre el procés 
participatiu, sobre si hi ha un 
esborrany previ o es crearà a 
través de les sessions.  

2. Quin tipus de tractarem es farà 
a les aigües? 
 

3. Heu consultat la guia tècnica 
d’aigües grises d’AQUA 
ESPANYA? 

4. Com i qui farà el control de 
compliment i d’ús? 

 
 

1. Us farem arribar un esborrany de 
l’ordenança i la treballarem en 
diverses sessions.  
 

2. El tractament es realitza en funció de 
les diverses tecnologies disponibles 
al mercat. L’ordenança demana que 
la qualitat de l’aigua grisa tractada 
tingui una qualitat adequada als usos 
permesos.  

3. Sí, a l’esborrany de l’ordenança 
queda reflectit, així com la Norma 
UNE-EN 16941-2. sobre utilització 
d’aigües grises tractades. 

4. Quedarà reflectit en el text normatiu,  
la potestat d’inspecció a fi de 
comprovar que es compleix 
l’ordenança. Les inspeccions podran 
ser també realitzades per entitats 
d’inspecció i control acreditades a 
aquest efecte per l’Ajuntament de 
Barcelona.  

UB: 

1. Els dipòsits i els sistema de 
tractament han de ser molt 
grans? 

2. L’extra d’aigua on aniria? 
 

3. Heu plantejat que es puguin 
adherir una illa de cases? 

4. Els constructors quan han de fer 
les noves cases amb aquest 
sistema, tenen problemes? Què 
ha passat al cas de San Cugat? 

 
 

1. No són dipòsits molt grans, la 
problemàtica rau en que hi hagi espai 
a l’edifici per ubicar-los, per la qual 
cosa l’ordenança es centre en noves 
edificacions i grans rehabilitacions, 
on l’edifici ja es dissenya amb aquest 
requeriment. . 

2. L’aigua aniria a l’autoconsum de 
l’edifici o al clavegueram. 

3. No, de moment sols en edificis.  
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M’ofereixo a si necessiteu consultes 
sobre la legionel·la perquè tinc un 
coneixement profund amb la temàtica. 

 

4. No, però si hi hauria més 
problemàtica si fos edificis ja 
consolidats. A Sant Cugat s’ha 
realitzat al 2002 en un període de 
boom immobiliari i per això fa que el 
20% del habitatges tinguin aquest 
sistema, no s’ha fet en edificis 
consolidats.  

ICRA/UdG: 

1. Perquè no es fa servir en les 
piques de rentar mans? 
 

2. Es podria deixar l’Ordenança 
oberta o ampliar-la, com s’ha dit 
anteriorment amb el tema 
d’aigües pluvials, o perquè no es 
fa en edificis ja existents. Per 
exemple, es podria 
subvencionar. 

3. S’hauria de fer obligatori, i no 
recomanable. 

San Francisco, és un cas d’èxit 
internacional,  podríem contactar amb  
amb ells per tenir informació sobre el 
procés d’implementació.. 

 
 

1. No ho hem inclòs, ja que  es pot tenir 
un major risc de  contaminació 
d’aigua, però es pot plantejar al 
debat. 

2. Volem fer-la suficientment robusta i 
senzilla per facilitar-ne la seva 
aplicació amb èxit, però estem oberts 
a escoltar les vostres aportacions i 
decidir la seva incorporació o no a 
l’ordenança. 
 

3. El que reguli l’ordenança serà 
obligatori.  

Institut Metròpoli: 

1. Es podria instal·lar algun 
comptador intel·ligent per saber 
el consum d’aigua a nivell 
domèstic.. 
 
 

2. Es farà una enquesta sobre 
l’acceptació de l’ordenança o 
sobre quins aspectes? 

 
 

1. No es considera actualment objecte 
de l’ordenança, però es remet a les 
sessions de debat per poder 
aprofundir-hi. 
 

2. No serà una enquesta 
sociodemogràfica, sinó el que es 
preguntaria en una sessió de debat 
en 4/5 preguntes, per focalitzar en la 
temàtica motiu d’estudi de 
l’ordenança. 

Intercol·legial Camins, Industrials, 
Agrònoms, Economistes: 

L’ordenança no especificarà els criteris de 
disseny dels equips perquè no és un guia 



 
 
 

Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis Urbans i Habitatge 
Departament de Participació 
 
 

5 
 

Com definireu els criteris de disseny? tècnica, però sí les obligacions necessàries 
quan a la qualitat de l’aigua per a cada ús., 

Aigües de Barcelona: 

L’ordenança contempla que aquesta 
aigua grisa es pugui utilitzar en una 
situació de sequera com actualment, o 
que es passin a potabilitzadores 
canviant-se de grises a residuals. 

 

L’ordenança no contempla situacions 
excepcionals, perquè ja existeix la legislació 
en situació de sequera (Pla Especial de 
Sequera i Protocol municipal per situació de 
sequera). 

Sense més a afegir, Gerard Lillo, Cap de Departament de Participació, a les 12.30h dona 
per finalitzada la sessió. 

 

 

 

 

Altres informacions d’interès que s’han compartit al xat: 
 

» L'AMB ha aprovat un protocol de sostenibilitat, criteris ambientals per als 
projectes i les obres de l'AMB i l'IMPSOL, que en el punt 6 de l'àmbit de l'aigua, 
també recomana  mesures de sistemes de recuperació d'aigües grises. 
https://bop.diba.cat/anunci/3592842/aprovacio-del-protocol-de-
sostenibilitat-criteris-ambientals-per-als-projectes-i-les-obres-de-l-amb-i-l-
impsol-area-metropolitana-de-barcelona  
 

» Informe als resultats de l'Enquesta de l'aigua que es va fer al 2020 a l'AMB. 
https://www.institutmetropoli.cat/ca/estudi/enquesta-aigua-amb/ 

https://bop.diba.cat/anunci/3592842/aprovacio-del-protocol-de-sostenibilitat-criteris-ambientals-per-als-projectes-i-les-obres-de-l-amb-i-l-impsol-area-metropolitana-de-barcelona
https://bop.diba.cat/anunci/3592842/aprovacio-del-protocol-de-sostenibilitat-criteris-ambientals-per-als-projectes-i-les-obres-de-l-amb-i-l-impsol-area-metropolitana-de-barcelona
https://bop.diba.cat/anunci/3592842/aprovacio-del-protocol-de-sostenibilitat-criteris-ambientals-per-als-projectes-i-les-obres-de-l-amb-i-l-impsol-area-metropolitana-de-barcelona
https://www.institutmetropoli.cat/ca/estudi/enquesta-aigua-amb/

